
گر کسی واقعاً برای حل مشکل مردم ایده ای  باز بود. ا
یا مســیری را پیشــنهاد می کرد، شهید رئیسی استقبال 
می کردند و نســبت به این مسئله حساسیت داشتند. 
می گفتند دولت مردمی حتماً باید از همه ظرفیت های 

کند.  مردم برای حل مسائل کشور استفاده 

مهمتریــن    از  یکــی  مقاومتــی  اقتصــاد 
کید رئیس جمهور شهید است،  سرفصل های مورد تأ
شهیدآیت الله رئیسی از این الگوی اقتصادی برای حل 

مشکات معیشتی مردم چگونه بهره می بردند؟
آیت الله رئیســی اهــل تظاهر نبودند، اهــل عمل بودند. 
کلمــه اقتصــاد مقاومتــی  کــه مکــرر از  ایــن طــور نبــود 
اســتفاده کند، اما در مواضع تصمیم گیری حساس بود 
کــه آن تصمیــم در اقتصــاد مقاومتی چه تأثیــری دارد و 
گر این موضوع لحاظ نشده، حتماً دوباره بررسی شود.  ا
کــه جلســه دولــت  در یکــی از روزهــای چهارشــنبه  
خاتمــه پیــدا می کــرد، مــرا بــه اتــاق دیگــری صــدا زدند 
محــل  از  همچنــان  نقطه هــا  فــلان  در  مــا  گفتنــد  و 
تحریم هــا آســیب پذیر هســتیم و بــرای اینکــه در ایــن 
نقاط مقاوم شــویم و این اثرات به حداقل برسد بروید 
بــا دســتگاه های اجرایــی و همیــن طــور صاحبنظــران 
بــرای طراحــی یــک برنامــه متمرکز بــرای مقــاوم کردن 
کشــور صحبت کنیــد که دوبــاره با یک برنامه سیاســی 
برون زای دیگر دچار تلاطم نشویم و قیمت طلا و ارز و 
بالتبع قیمت سفره مردم به هم نریزد. ما هم به دنبال 
دســتور ایشــان رفتیم یک چهارچوب اولیه ای را آماده 
کردیم، اما در پاسخ نامه خدمت شهید رئیسی نوشتم 
که این مســئله نیازمند یک اتاق عملیات است و صرفاً 
بــا ابلاغ به دســتگاه ها حل نمی شــود. آیت الله رئیســی 
بــه دلیــل اهتمامــی که نســبت بــه اقتصــاد مقاومتی و 
آســیب ناپذیری آن داشتند، فوراً دستور دادند که این 
اتــاق عملیات را تشــکیل بدهیــد و مســئولیت برگزاری 

جلسات نیز با وزیر اقتصاد است. 
همچنین در خصوص یکــی از موضوعات اقتصادی 
کشــور که به نظر می رســید ما هنوز خلأ هایــی داریم، به 
کمــک همکارانــم ابعــاد دقیــق ماجــرا را بررســی کردیم و 
همراه با جزئیات تقدیم شهید رئیسی کردیم. عصر یک 
پنجشــنبه بــود که این نامه را تحویــل دفتر آقای رئیس 
جمهــور دادم و گفتــم هــر وقــت حــاج آقا آمدنــد، این را 
تحویــل ایشــان بدهید. بعــد از نماز مغرب همــان روز از 
دفتر ایشــان تماس گرفتند و گفتند آقای رئیس جمهور 
گفته انــد مــن می خواهــم بــا فلانــی صحبت کنــم. آقای 
رئیــس جمهــور فرمودند کــه: »فلانی! نامه شــما قبل از 
اذان به دســتم رســید. فرصت نبود. نمــازم را خواندم و 
بعد نشســتم وقــت گذاشــتم و ابعاد نامــه ای را که تهیه 

کرده بودید را مطالعه کردم. به نظر می رسد مسئله بجا و 
جدی ای است. شما از فردا جمعه و روز شنبه استفاده 
کنید و تا آخر وقت اداری روز شنبه برای مسئله راه حل 
پیدا کنید. این سیره مثال زدنی و شاید کم نظیر شهید 

رئیسی در بین رجال سیاسی کشور است. 
کــه جلســات  همچنیــن مــا غیــر از دو روز در هفتــه 
دولت اســت، یک جلســه مفصــل هم صرفاً بــا موضوع 
ســتاد اقتصــادی در خدمــت رئیــس جمهــور بودیــم. 
مــواردی  اقتصــادی  ســتاد  جلســات  تمــام  شــاه بیت 
معیشــت  و  ســفره  در  گذشــته اش  هفتــه  کــه  بــود 
معتقــد  ایشــان  بــود،  کــرده  ایجــاد  مســئله ای  مــردم 
بودنــد مــا ظرفیــت عظیمــی از دســتگاه های اجرایــی، 
کــه  داریــم  کشــور  در  و...  کارشناســان  صاحبنظــران، 
می توانیــم بــا بهره گیــری از آنهــا اجــازه ندهیــم که اصلاً 
مشــکلات معیشــتی برای مردم به وجــود بیاید و نباید 

کنیم.  به شکل گذشته و انفعالی چاره اندیشی 

گی هــای بارز شــهید جمهــور و دولت    یکــی از ویژ
ســیزدهم احیــای خــط تولیــد کارخانــه هــا و بنگاه های 
از  ســوءمدیریت  نظیــر  دلایلــی  بــه  کــه  اســت  تولیــدی 
ج شــده بود، شــهید  چرخــه درآمدزایــی و اشــتغال خار
آیــت الله رئیســی در خصــوص ایــن مــوارد چــه تدبیــری 

اتخاذ می کردند؟
گفتگوهــای اختصاصی آقای رئیســی بــا کابینه تا روزی 
که ایشــان به شهادت رســیدند چندان رسانه ای نشد 
و عامــه مردم اطلاعی نداشــتند، اما این حساســیت را 
در بیــان ایشــان، در نــوع مواجهــه اش بــا مســائل و در 
سخت کوشی شــان احســاس می کردنــد بــه طــور مثال 
یکــی از اتفاقــات جالــب در دولــت آیت الله رئیســی این 
بــود که بــرای هر اســتانی تعــدادی پروژه مشــخص که 
ســال های قبل فعال بوده و به جهــت برخی اهمال ها 
و بی توجهی هــا مدتــی غیرفعــال شــده و یــا پروژه هایی 
گــر راه اندازی شــود، مردم از  کــه نیمــه کاره رها شــده و ا
آن انتفــاع می برنــد را برای اســتاندار آن اســتان تعیین 
می کردنــد و یکــی از معاونت هــای ذیــل معــاون اول را 
هــم بــرای پیگیــری احیــای ایــن طرح هــای اقتصادی 
قــرار می دادند. به عنوان مثال کارخانه هایی بودند که 
تا ســال های قبــل 1500 نفــر نیروی تولیدی داشــتند و 
در حــال حاضــر ایــن میزان بــه صد فرد شــاغل کاهش 
پیــدا کرده بود این موضوع نشــان می دهد که ظرفیت 
تولیــد و صــادرات در ایــن کارخانــه وجــود دارد و فقط 
بایــد موانع موجود بر ســر راه آن برداشــته شــود تا این 

کارخانه دوباره احیا شود. 
در آخرین ســفر ایشــان که به اســتان مازنــدران بود، 
یکی از مواردی که به بنده سپرده شد شرکت صدرا بود. 

بــه بنــده گفتند شــما به عنــوان وزیر معیــن این بخش، 
بروید مشکلات این شرکت و بندر امیرآباد و اتفاقاتی که 
در آنجــا می افتد را بررســی کنید. بنده وقتــی ورود کردم 
دیــدم واقعاً ایشــان چقدر روی نقطه درســتی انگشــت 
گذاشته اند. یک مجموعه بزرگ تولیدی صادراتی کشور 
بود که می گفتند قبلاً تولیدشان بسیار بالا بوده، ولی در 
اثــر بی توجهی هــا تولید، نیروی کار آن به شــدت کاهش 
پیــدا کــرده اســت و حالا بــا پیگیری های انجام شــده به 
روال قبل از رکود برمی گردد. در آنجا یک کشتی ای را به 
من نشان دادند و گفتند این کشتی  بسیار بزرگ متعلق 
بــه یکــی از کشــورهای حاشــیه خزر اســت که بــه لحاظ 
فنی و تکنولوژیک اتفاقاً کشــور نام آور و ســرآمدی است، 
امــا این کشــتی را فرســتاده اند که مــا آن را تعمیر کنیم و 
این کار برای کشور درآمد ارزی به دنبال دارد. راه اندازی 
مجــدد آن مجموعــه تولیــدی باعــث احیــای محیــط 

فعالیت های اقتصادی و صنعتی حاضر در آنجا شد. 

گی هــای شــهید رئیســی در    لطفــا از بارزتریــن ویژ
حوزه حل مشکات اقتصادی را بیان کنید؟

گی هــای منحصــر بــه فــرد در حــوزه اقتصــاد  یکــی از ویژ
عملگرایــی شــهید رئیســی بــود. شــاید بــه دلیــل اینکه 
ایشان قبلاً در قوه قضاییه و درس آموخته حقوق و فقه 
بودنــد توقع می رفت که ایشــان صرفاً در مباحث نظری 
و تئوریک مسلط باشد، اما به هیچ وجه این طور نبود. 
در مقــام رئیــس جمهور از مبــادی و مبانــی و مقدمات 
ســریعاً عبــور می کردنــد و صرفاً بــه دنبال ایــن بودند که 
تصمیــم مــورد نظر دولــت چه اثــری روی اقتصــاد دارد. 
گــر از هیئــت دولت پاســخ مشــخصی در این خصوص  ا
دریافــت نمی کرد، وزارتخانه مربوطه یا ســازمان برنامه و 
بودجه و بانک مرکزی را مکلف می کردند که تا هفته بعد 
اثر آن تصمیم را بر رشد اقتصاد و تورم مورد سنجش قرار 
دهد و نتیجه را گزارش بدهد و بعد بر اساس آن گزارش 

تصمیم گیری می شد.
ایــن جملــه شــهید رئیســی را حتمــاً همــه اعضــای 
کابینــه به عنوان خاطره مشــترک هیئت دولت ایشــان 
تصدیق خواهند کرد که ایشــان می گفتند: »سفر رفتن 
و توافــق کــردن و یادداشــت کردن تفاهم  بین کشــورها 
همــه و همــه مقدمه واجب اســت، اما مهم این اســت 
که آیا فلان سرمایه گذاری یا پروژه در کشور انجام شده 
؟« تمام هــم و غم شــان این بــود که این  اســت یــا خیــر

تفاهم نامه ها برای مردم چه عایدی ای دارد.

در مورد برخی ادعاها در مورد شانگهای و بریکس   
کــه به غیرعملی بــودن این ها اشــاره داشــت، حرف هایی 

گفته می شود. در مورد این امر برای مان بگویید. 

یک بار یکی دو نفر از 
منتقدین حوزه اقتصادی 

که جزو معاریف کشور 
هستند نقدهایی 

داشتند. از دفتر آقای 
رئیس جمهور با بنده 

تماس گرفتند که 
رئیس جمهور می خواهند 

با شما صحبت کنند. 
عرض کردم در خدمت 
هستم. حاج آقا آمدند 

پشت خط و گفتند: 
»فلان منتقد در موضوع 

آن سیاست مشخص 
کشور نقدی را بیان 

کرده، ولی من به جهت 
کثرت مشاغلم فرصت 

ندارم با ایشان صحبت 
کنم. شما حتماً ایشان 

را دعوت کنید و وقت 
مفصلی بگذارید و ببینید 
جزئیات نقد ایشان چقدر 

کارشناسی و راهگشا و 
ناظر به حل مسئله یا 

صرفاً یک انتقاد سلبی 
است.«
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